
Hvad siger andre 
om dåben og om 
et nyt dåbsritual
»Folkekirken er én fælles kirke på tværs 
af landet. Med ét fælles dåbsritual sender 
man det tydelige signal om, at dåben er 
den samme, uanset om det er i en kirke på 
vestkysten, på Fyn eller midt i en storby. Så 
er det Guds familie, du bliver en del af. Ved 
en dåb kommer flere gæster udenbys fra. 
Nogle af dem kommer måske endda kun til 
gudstjeneste, når de skal være med til en 
dåb. Hvis ritualet er det samme fra gang til 
gang, oplever man sig som en del af fælles-
skabet, fordi du genkender, hvad der sker. 
Det er trygt at være i kirken, når der foregår 
noget velkendt.« 

Johanna, 20 år  

Hvor vigtigt er det, at sætningen »hvori du 
gør os til dine børn« bevares i takkebøn-
nen? Og hvad vil du synes om, at der blev 
valgfrihed mellem den bøn og andre, hvor 
de ord ikke indgår?

»For mig er det centrale i dåbsritualet, at Gud 
i dåben gør den døbte til sit barn. Det sker 
kun én gang, ligesom jeg kun bliver født én 
gang. I en konstant foranderlig verden og tid, 
i følelsesmæssigt kaos og anfægtelser kan 
det være en hjælp at vide, at det står urokke-
ligt fast i tid og evighed, at jeg blev Guds barn 
i dåben. Jesus nævner selv barnets umiddel-
barhed og tillid som et forbillede på at tage 
imod Guds rige. Derfor tror jeg også, at det er 
helt centralt, at der i dåben skabes en sådan 
relation – uanset den døbtes alder.«

Tina, 53 år

Der er forslag om at indføre en kort til-
spørgsel, hvor spørgsmålet »Forsager 
du Djævelen…« udelades. Er det vigtigt, 
at der også skal svares på forsagelsen?

»Når vi bærer et barn til dåben, svarer vi 
på barnets vegne. I Bibelen er der flere 
eksempler på, at mennesker nok valgte 
Gud til, men samtidig gemte noget af det 
gamle f.eks. afgudsbilleder eller ofringer. 
Ved at fremsige forsagelsen ved dåben 

markerer vi, at vi ikke fravælger Gud, og vi 
tager afstand til det, som er Gud imod. Vi 
skal huske, at Djævelen er lige så virkelig 
og levende som Gud og prøver at lokke os 
væk fra dåbens pagt.« 

Frits, 72 år

Der er forslag om en let revideret i
ndledende takkebøn, betegnet A. 
Hvad tænker du om det?

Jeg synes, at »enbårne Søn« stadig har noget 
stort og særlig over sig, hvorfor det ikke bør 
ændres. »Åsyn« ændret til ansigt synes jeg, 
er en god idé, da åsyn ikke er et ord, folk 
rigtig bruger i dag. »Modtag« er et for ’fattigt’ 
ord eller begreb, hvor ordet »indlem« bedre 
forklarer, hvad det handler om. Helt ok med 
»fællesskab« fremfor samfund. 

Søren, 44 år

Der er forslag om at fjerne ordene »på 
denne tro« i det sidste spørgsmål før selve 
dåbshandlingen, så det lyder: »Vil du 
døbes?« Hvad synes du om det?

»Det er ikke din egen tro eller hvilken som 
helst tro, man bliver døbt på. Så derfor er min 

tanke, at der er en tryghed i, at der stadig står 
«på denne tro« Men såfremt der fortsat er en 
tilspørgsel og forkyndelse om den kristne tro 
før dåben, så er det jo lidt en gentagelse, og 
så kan det nok godt undlades«. 

Henrik, 46 år

Hvad betyder din dåb for dig?

Dåben betyder mere og mere for mig, jo 
ældre jeg bliver. Det er godt at vide, at jeg 
er tegnet med korsets tegn og blev Guds 
barn, da jeg blev døbt. Og Helligånden fik 
jeg også som gave i dåben.
 

Svend Erik, 75 år

Trosbekendelsen skal fremsiges med 
den fulde ordlyd jf. nugældende dåbsri-
tual, men mange steder bruger man, når 
menigheden har bekendt troen, en kort 
tilspørgsel. Hvad mener du om det?

At menigheden i kor siger trosbekendelsen 
virker stærkt og derfor også fint, at der blot 
sker en kort tilspørgsel. 

Søren, 44 år



Hvad synes du om og hvordan forstår du 
formuleringen: Vil du døbes på denne tro?

Det virker lidt fladt bare at spørge: »Vil du 
døbes?« Hvis »på denne tro« derimod tilfø-
jes, markerer det både, at man ikke døbes 
til hvad som helst, og at man døbes til at 
tilhøre den treenige Gud, som man lige har 
bekendt. Også at det ikke er den enkeltes 
tro, der er fokus på, men den fælles kristne 
tro på den treenige Gud. 

Ole, 55 år

Hvad tænker du om et nyt dåbsritual?

Godt med en mere forståelig sprogfor-
mulering i ritualet, f.eks. åsyn, hisset, 
vidnesbyrd om, men det må ske, uden at 
indholdet forandres. 

Svend Erik, 75 år

»Vil du døbes på denne tro?« Sådan lyder 
spørgsmålet umiddelbart inden dåben. 
Kommissionen foreslår: »Vil du døbes?« 
Sådan stod der i Luthers dåbsritual. 
Hvad mener du?

Dåb kan være mange ting og til mange ting. 
Jeg kan godt lide, at vi så tydeligt henviser 
til den tro, som vi netop har bekendt, og at 
det er den, der døbes i. Derfor stadig »Vil 
du døbes på denne tro.« 

Søren, 44 år

Ud over den let reviderede indledende 
bøn A er der forslag om alternative bønner 
på denne plads i begyndelsen af dåben, 
takkebønnerne B, C, D, E og F. Hvis en 
af dem skulle med som mulighed i et 
kommende dåbsritual, hvilken ville du 
så foretrække?

Jeg går ind for takkebøn C, da jeg synes, at 
den bøn er mere enkel og let tilgængelig, 
og hvor der er fokus på dåben – bl.a. ved 
formuleringerne:  »Tak for dåben, hvor du 
ved vand og Helligånd genføder og fornyr 
os, og gør os til arvinger til det evige liv.« 

Merete, 73 år

Hvad er vigtigt for dig i et nyt dåbsritual?

Et dåbsritual skal være klart og forståeligt 
– og ikke bare rumme, men proklamere en 
bibelsk/luthersk dåbs- og evangelieforstå-
else. Det skal afspejle de bibelske dåbsud-
sagn: at man må fødes ind i Guds rige for 
at blive barn af Gud uagtet at alle er skabt 
af Gud fra undfangelsen, og at vi i dåben 
og ved troen får Helligånden, syndernes 
forladelse og det evige liv.
 

Ole, 55 år

Hvad tænker du om dåbsritualet 
i folkekirken i dag?

Jeg tænker, at den lever et hårdt liv i en tid, 
hvor det vægtes højt, at man er medbe-
stemmende i beslutninger, som vedrører 
en selv, og denne beslutning kan små børn 
ikke selv tage i dåben. 

Morten 49 år

Hvorfor er det vigtigt, hvilke bønner 
og læsninger, der omslutter selve 
dåbshandlingen? 

Som menighed og deltager i gudstjenesten 
skal man kunne læne sig ind i ritualets 
bønner og finde samklang mellem ordene 
og vores fælles kristne tro og lutherske 
dåbsforståelse. Ritualets ord påvirker 
menighedens tro – både sjælesørgerisk og 
læremæssigt. 

Ole, 55 år

Hvad er vigtigt for dig i et nyt dåbsritual?

Pyh! At det minder meget om det gamle. 
Pointeringen af, at det er en gave, vi aldrig 
kan eller skal gøre os fortjent til, men som 
vi kun kan modtage i nåde – hvis »nåde« er 
et forståeligt ord. 

Morten 49 år


